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Scenariosessie terrorismegevolgbestrijding.

De scenariosessie is voorbereid door het VBK samen met COT (Marco Zannoni en  Frank Kuipers)  en 

NCTV (Annemiek Nelis en Wouter Brand). Aan deze sessie nemen bovendien de Leiders CoPI en de 

Operationeel Leiders deel.

In de sessie worden twee casussen in vier subgroepen besproken. De twee casussen kenmerken zich 

door het feit dat het om situaties  gaat waarvan niet meteen duidelijk is of er sprake is van 

terroristische dreiging en zo ja, hoe groot die dreiging dan is. Doelstelling van de oefening is 

bewustwording van de diverse invalshoeken in een dergelijke situatie, waarbij zowel de eigen 

inschatting, als de inschatting van de samenleving een rol spelen.

Gevraagd wordt om zoals in de Haaglanden een lijst op te stellen van objecten / vitale punten die bij 

dreiging van een terroristische aanslag extra beveiliging zouden verdienen (te bespreken in de 

driehoeken).

Rol van de burgemeester in crisistijd en de betekenis voor bestuurlijk oefenen.

Deze bespreking is voorbereid en wordt geleid door Menno Jansen (COT).

Aan de orde komt de specifieke rol die de burgemeester heeft tijdens een crisis. Het belang van 

oefenen in de verschillende rollen wordt onderkend. Over de geoefendheid bestaan ook zorgen. Vaak 

zijn (loco-)burgemeesters niet goed opgeleid en geoefend in de crisisbeheersing.  De heer Schippers 

constateert met enige zorg dat burgemeesters soms in het geheel niet geoefend zijn voor rollen die ze 

wel vervullen. Hij roept de burgemeesters op de oefeningen wel te volgen. Daarbij gaat het niet 

alleen om het oefenen in een BT-setting, maar ook om deelname aan netwerkdagen (kennis delen en 

elkaar ontmoeten) en dilemma-trainingen. Ook wijst hij er nog op dat op het laatste moment 

afzeggen van een oefening,  betekent dat voor niets een beslag is gelegd op de agenda van de andere 

BT-leden, die over het algemeen al een volle agenda hebben. Hij verzoekt daarom om, als afmelding 

al onvermijdelijk is, in ieder geval te zorgen voor passende vervanging. 

Mevrouw Heeremans ervaart dat de BT-oefeningen een vaste structuur hebben waarbij weinig oog is 

voor de verschillen in leerstijl tussen de leden van het BT en tussen de verschillende burgemeesters. 

Menno Jansen constateert dat de oefeningen zich vooral richten op de voorzittersrol, terwijl de 

burgemeester ook veel andere rollen heeft bij een crisis, die mogelijk zelfs belangrijker zijn.

Uit de gesprekken komen de volgende bouwstenen naar voren voor oefeningen:

 Versterken van de basis: meer aandacht voor het opleiden van (loco-) burgemeesters in de 

basiskennis van crisisbeheersing (AOV-er en Veiligheidsbureau)

 Tijdens de bestuursconferentie (2-3 x per jaar) en in regulier MOTO-programma aandacht 

besteden versterken van rol & leiderschap, en team & keten, door bijvoorbeeld:

o Leiderschap

o Nieuwe crisistypen

o oog voor nieuwe structuren (sociaal domein – veiligheidsdomein)



o media dynamiek (boegbeeld)

o aandacht voor netwerk

De heer Schippers concludeert dat het VBK met deze uitgangspunten kan gaan werken aan nieuwe 

benaderingen van oefeningen met burgemeesters. 

Gesproken wordt over de mogelijkheid om de rol van technisch voorzitter (sturen op het BOB-proces) 

in het Beleidsteam door een ander  te laten invullen, zodat de burgemeester zijn/haar handen vrij 

houdt voor de rollen van de burgemeester in de crisis. De aanwezigen willen deze mogelijkheid nader 

laten verkennen, mits deze werkwijze niet verplicht wordt. Randvoorwaarde voor succes is dat de 

technisch voorzitter goed getraind wordt in die rol en in staat moet zijn om ‘vlieguren’ te maken. 

Diverse bestuurlijke onderwerpen

1. voorzitterschap BCOV

De heer Wienen memoreert dat de onderwerpen ‘voorzitterschap VRK’ en ‘stemverhouding’ aan de 

orde komen als de burgemeesters van Haarlemmermeer, Uitgeest en Heemstede ook aanwezig 

kunnen zijn. Het voorzet over de stemverhouding is in zijn ogen overigens een vrij technische.

Wel aan de orde is het vraagstuk van het voorzitterschap van de BCOV. Het lijkt wenselijk om, voor 

over te gaan tot een voorzitterswisseling, eerst te polsen of het gremium voldoet aan de 

verwachtingen. En of de voorzitter de rol goed kan invullen, mede in relatie tot het feit dat de 

voorzitter geen deel uitmaakt van het DB.

Marianne Heeremans geeft aan dat ze zich juist vrij heeft gevoeld in deze positie. Ze kon, naast 

technisch voorzitten, ook kritisch zijn op voorstellen vanuit het DB. Ze heeft nooit het gevoel gehad 

dat er binnen de commissie geen ruimte voor discussie was. Andere burgemeesters ondersteunen 

dat de commissie goed heeft gefunctioneerd, mede dankzij de onafhankelijke voorzitter en het feit 

dat de er veel is gedaan om de gelijkwaardigheid van burgemeesters te bevorderen. De aanwezigen 

zijn breed van mening  dat de overzichtelijkheid van de regio eraan bijdraagt dat er een plezierige 

bestuurscultuur heerst binnen de het bestuur van de veiligheidsregio, waarbij ook kleine gemeenten 

tot hun recht komen. Burgemeester die minder lang in de regio werkzaam zijn, constateren dat de 

verhouding tussen BCOV en AB eerst vreemd lijkt. In tweede instantie wordt begrepen dat deze 

constellatie mede is ontstaan vanwege de positie van de GGD binnen de veiligheidsregio. Met die 

wetenschap wordt geconstateerd dat voor een evenwichtige bestuurlijke oplossing is gekozen, die 

goed werkbaar is. 

Mevrouw Kuiper en de heer Beentjes constateren dat ook de commissie PG&MZ goed functioneert 

binnen het bestuurlijke geheel. De directie draagt er ook aan bij dat de commissie goed in positie 

blijft. Van ‘wij-zij gevoel’ is geen sprake. 

De heer Schippers ziet voor de organisatie grote voordelen bij de gekozen constructie. Het maakt dat 

alle medewerkers zich kunnen herkennen in de twee belangrijke kolommen in de VRK, waarvan de 

eigenheid ook is geborgd in de twee commissies. Dit draagt bij aan het noodzakelijke evenwicht in de 

organisatie.



De heer Van de Velden ziet ook een goede balans in de bestuurlijke organisatie. Hij stelt vast dat de 

gekozen structuur de VRK ook in staat stelt goed in verbinding te staan met de gemeenten als 

eigenaren van de organisatie. 

De heer Scholten herkent zich in de waarneming dat de structuur goed functioneert. Hij ziet ook 

goede relaties met de andere gemeentesecretarissen. Voor zichzelf ziet hij wat minder nut in zijn 

aanwezigheid bij het DB. Zijn aanwezigheid bij de BCOV heeft wel een meerwaarde.

De heer Holla voegt nog toe dat wat de politie betreft onderwerpen die de politie raken bij voorkeur 

in de V10 worden besproken. Mocht dat niet het passende gremium zijn voor een specifiek 

Kennemerlands onderwerp, dan kan ervoor gekozen worden zaken in het Algemeen Bestuur te 

bespreken. 

De heer Heiliegers ziet dat het contact met de partners (politie, defensie, OM) van groot nut is. De 

heer Wienen constateert dat, nu het BOV feitelijk niet langer functioneert, hier een andere invulling 

aan gegeven moet worden. 

De heer Wienen concludeert dat met deze positieve evaluatie over gegaan kan worden naar het 

zoeken van een kandidaat voor het voorzitterschap. De heer Meijer geeft aan dat hij tot op heden 

plaatsvervangend voorzitter is geweest. Hij stelt zich kandidaat voor het voorzitterschap, maar wil 

anderen ook nadrukkelijk de ruimte laten. Afgesproken wordt dat kandidaten zich bij mevrouw 

Heeremans melden, en dat hierover wordt besloten in de BCOV-vergadering van december.

2. Actuele bestuurlijke gespreksonderwerpen binnen VRK

De heer Van de Velden schetst kort dat de VRK zich in een relatief stabiele (financiële) situatie 

bevindt. Er komen echter een paar ingewikkelde bestuurlijke discussies aan, die zeker van invloed 

zullen zijn op de gevonden balans in de regio. Ten eerste is dat de discussie over de financiële kant 

van de bestuursafspraken brandweer. Een dergelijke discussie is, zo leert de eigen ervaring en de 

ervaring in andere regio’s, behoorlijk weerbarstig. Daar komen nog twee majeure trajecten bij, ook 

met de nodige financiële aspecten voor de gemeenten: de oplossing van het bluswaterprobleem, en 

de oplossing voor het beheer en onderhoud van de brandweerhuisvesting. 

Naast deze financiële ontwikkelingen spelen de volgende grote bestuurlijke thema’s:

 De digitalisering van zowel werkomgeving als samenleving, en daarmee samenhangend de 

bedreiging van de cybersecurity

 De ontwikkelingen rond de meldkamer (LMO)

 De noodzakelijke intensivering van de infectieziektenbestrijding, waaronder de 

antibioticaresistentie.

Op organisatieniveau speelt de noodzaak de bedrijfskundige expertise te versterken. Op dit moment 

gebeurt het nog geregeld dat de VRK zaken oppakt zonder kosten en resultaten goed in beeld te 

brengen. Doordat het niet altijd nodig is, vanwege incidentele meevallers, om de kosten bij de 

gemeenten onder de aandacht te brengen, verdwijnt zo ook het zicht op het financieel functioneren 

van de VRK.



De heer Wienen bedankt de heer Van de Velden voor deze uiteenzetting. Hij constateert , gezien de 

genoemde noodzakelijke intensiveringen, dat de gemeenten zullen moeten rekenen op verzoeken 

vanuit de VRK om de bijdrage te verhogen. Ook komen er herverdeelvraagstukken aan. Het bestuur 

doet er daarbij goed aan ook te denken aan ‘ingroei’-mogelijkheden.

De heer Heiliegers geeft aan dat het goed zou zijn een dergelijke discussie snel in de nieuwe 

raadsperiode te voeren. 

De heer Dales kan zich vinden in het beeld van een stabiele situatie, maar vraagt zich af waar het 

bestuur in algemene zin voor staat met de veiligheidsregio.  Er is sprake van tevredenheid, ook bij 

burgers, maar dat brengt het gevaar van achteroverleunen met zich mee. De organisatie is gediend 

met speerpunten, bijvoorbeeld aan de hand van benchmarking.

De heer Van de Velden benadrukt dat de organisatie zeer gebaat is bij een bestuur dat ambitie 

uitspreekt. De heer Schippers vult aan dat hiermee de medewerkers de mogelijkheid wordt geboden 

zich te onderscheiden. Hij hoopt daarmee wel weg te kunnen blijven van nieuwe benchmarks. Er zijn 

al veel instrumenten waarmee veiligheidsregio’s en GGD’en met elkaar vergeleken worden, maar het 

‘goede gesprek’ leveren die instrumenten zelden op. Liever kijkt hij naar de verschillende ‘parels’ die 

de VRK al in huis heeft, en die uitgebouwd kunnen worden. 

De heer Wienen is het ermee eens dat het voor een organisatie goed is dat er ambities aanwezig zijn. 

De heer Heiliegers vult aan dat ook de persoonlijke aandacht van bestuurders voor de medewerkers 

van belang is. 

De heer Schippers geeft mee dat de medewerkers lang het gevoel hebben gehad dat het bestuur van 

de VRK genoegen neemt met ‘een zesje’. Het zal de medewerkers enorm stimuleren als zij mogen 

concluderen dat er een nieuw bestuurlijk elan aanwezig is. 

Wat betreft de persoonlijke aandacht, blijken bestuurders daar verschillend aanvulling aan te geven. 

De conclusie is dat dat te maken heeft met tradities en gewoonten binnen het brandweerkorps. Er 

worden verschillende suggesties gedaan voor het vormgeven van de aandacht. De heer Wienen 

verzoekt de directie de gedachten hierover voor het bestuur op papier te zetten. 

3. Actualiteiten politie

De heer Holla geeft aan dat, kijkend als politie naar de VRK, vooral de uitdaging wordt gezien om 

scherp te blijven in de paraatheid, in een periode waarin grote incidenten zich, ondanks de dreiging, 

langere tijd niet hebben voorgedaan. 

Voor de politie zijn de belangrijkste prioriteiten:

 Digitale criminaliteit (Kennemerland heeft voorloperpositie)

 De samenhang tussen zorg en veiligheid (bijv. verwarde personen)

 Opstellen meerjarenbeleidsplan in november

 Invullen geven aan rapport Kuijken, met als belangrijk aspect de flexibiliseringsagenda

Hij maakt verder melding van meerdere wisselingen binnen Kennemerlandse teams. Getracht wordt 

nooit twee mensen tegelijk in de teamleiding te wisselen, maar dat lukt niet altijd. 



Ook is de politie bezig met een andere benadering van evenementen. Gekozen is voor een meer 

flexibele inzet, waarbij de politie niet altijd per se op het evenement zelf aanwezig is, maar pas 

opkomt als daar een noodzaak toe is. De VRK is betrokken bij deze werkwijze.

4. 10-jarig bestaan VRK, 100-jarig bestaan GGD

Geconcludeerd wordt dat de het tienjarig bestaan van de VRK voor de burger weinig relevantie heeft. 

Dit kan gevierd worden met het personeel, en raadsleden kan hierop gewezen worden. Een 100-jarig 

bestaan van de GGD is wel bijzonder, en is een goede gelegenheid om naar buiten te treden. 

Problematiek overstromingen

De heer Heiliegers geeft een presentatie over de huidige wijze waarop de VRK betrokken is bij het 

thema Water, overstromingen en evacuatie (zie bijlage). 

Verschillende deelnemers constateren dat een scenario met een grote evacuatie haast onuitvoerbaar 

is. Daar moet bij het ontwikkelen van scenario’s rekening mee gehouden worden. Ook leren 

ervaringen in New Orleans dat een oplossing vaak langere tijd moet functioneren. Ook daar moet 

rekening mee gehouden worden.

De heer Schippers voegt nog toe dat het voorkomen van overstromingen soms vraagt dat met opzet 

een polder onder water wordt gezet. Dat vraagt een optelsom van bevoegdheden, en daarmee 

netwerkbesluitvorming. Dat is een situatie waarop de regio zich specifiek zou moeten voorbereiden. 

Bedreiging bestuurders

De heer Wienen geeft aan dat hij graag ervaringen op dit vlak wil delen. Alle aanwezigen constateren 

dat het naïef zou zijn te denken dat intimidatie zich alleen in andere regio’s voordoet. Er zijn bij de 

aanwezigen dan ook meerdere persoonlijke  ervaringen. 

De heer Meijer geeft aan dat hij Veilige Publieke Taak binnen de politie-eenheid in portefeuille heeft. 

Hij constateert dat politie en justitie dit onderwerp serieus nemen, al kan de effectiviteit nog hoger. 

Geconstateerd wordt dat ook ambtenaren zich met enige regelmaat bedreigd voelen, en dat dit 

invloed heeft op hun taakuitoefening. Er passeren een aantal mogelijke acties en maatregelen de 

revue, die ervoor kunnen zorgen dat veiligheid van ambtenaren zoveel mogelijk wordt gewaarborgd.

De heer Steensma geeft mee dat Justitie dreiging en intimidatie altijd aanpakken, waarbij het wel 

altijd zoeken is of er slechts sprake is van bluf, of dat de dreiging serieus is. Hij verzoekt  altijd melding 

te maken van dergelijke dreiging, omdat justitie en politie goed in staat zijn te onderzoeken of er 

reden is tot zorg. Als dat het geval is, dan zal een maatwerkoplossing worden gezocht, voor zover 

eigen maatregelen van betrokkene en diens werkgever niet voldoende worden geacht. 

De aanwezigen hebben op dit moment niet de wens nadere  afspraken te maken, anders dan dat de 

onderlinge afspraak contact met elkaar te hebben en houden als de noodzaak zich voordoet. 

De heer Wienen sluit hiermee de conferentie, en bedankt de VRK voor de organisatie.


